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Základní informace 
 

1. Konference za ČSPM se zúčastnili Tomáš Janko, Ivo Konvička, Dan Thiel 
2. Konference se zúčastnili delegáti z 16 zemí. 
3. Ze všech přednášek je dostupná prezentace. Doporučujeme si prezentace 

prostudovat. V některých z nich se lze dozvědět velmi zajímavé informace, které 
doplňují text v bodech popsaných níže. 

 
Naše postřehy, poznatky 
 

1. Konference byla dobře zorganizovaná ve všech aspektech – kvalita přednášek, 
prostředí, využití multimediálních technologií, dodržování časového harmonogramu, 
snaha o společnou komunikaci trenérů. 

2. Přednáškami a celou konferencí se prolínala myšlenka, abychom pětiboj tvořili 
společně a ve všech ohledech (např. práce na rozvoji trenérů). Také myšlenka, že je 
důležité, abychom pětiboj a jeho fungování brali a rozvíjeli všichni globálně 
(celosvětově) a spolupracovali na tom. Ze strany VB (Velké Británie) byl vznesen 
konkrétní návrh vzdělávacích víkendů (viz. níže). 

3. Pro konferenci byla poprvé vytvořena a použita aplikace – výborně fungovala. 
Například se využívala pro hlasování. Snaha o celkové propojení s internetem a 
sociálními médii např. #WMPCC17 

 
4E strategie 2014 – 2018 – Shiny Fang (UIPM sekretariát) 
 

1. Přednáška zaměřena na to, v jakých oblastech UIPM pomáhá v rozvoji moderního 
pětiboje. Rozděleno na 4 oblasti. 

2. 4 oblasti: Vybavení, Vzdělávání, Zlepšování a rozšiřování současných činností, 
expanze do dalších zemí. 

3. Žádost o podílení se všech svazů na tom, jaký bude pětiboj v budoucnu – je potřeba 
se dívat do budoucna, k olympiádě 2024. Zamyslet se nad tím, co je potřeba udělat, 
aby pětiboj byl co nejzajímavější. Své návrhy lze psát na future@pentathlon.org 

 

Laser Run city Tour  – Alexandre Franca (UIPM provozní manažer) 
 

1. Laser Run projekt je brán jako základ pro možnost rozvoje pětiboje. 
2. Myšlenka, že Laser Run má být otevřen všem, ne jen pětibojařům. 
3. UIPM vidí v Laser Run budoucnost. 
4. 2018 Laser Run city Tour – závody kategorie A a kategorie B. 
5. UIPM pro kategorii A nabízí 10 setů (pistole + terče) a další podporu, pro kategorii B 

nabízí 5 setů (pistole + terče) – více v prezentaci. 
6. Hlavním výstupem z Laser Run by mělo být zvýšení počtu sportovců v pětiboji. 

 

mailto:future@pentathlon.org
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Vzdělávací program pětiboje ve VB 2017 až 2019  – Stuart Mason 
(rozvojový manažer) 
 

1. Na úvod přednášky byla předána osvědčení novým trenérům, kteří mají být 
budoucností pětiboje ve VB. Na společnou práci a vytváření dobrého prostředí je 
kladen ve VB velký důraz. 

2. Organizace vzdělávacích víkendů pro trenéry, ale také závodníky – návrh a dotaz zda 
by u federací byl zájem se na takovýchto víkendech účastnit. 

3. Dotaz pro přítomné, zda jejich federace mají vzdělávací systém pro trenéry – 85% 
z nich má svůj vzdělávací systém. 

4. Dotaz na přítomné zda jejich vzdělávací systém je kompatibilní se vzdělávacím 
systémem UIPM – 50 % účastníků uvedlo, že kompatibilní není. 

 

Spánek pro vrcholový výkon  – Nick Littlehales (Spánkový kouč) 
 

1. Stejně jako jiným věcem v minulosti  – také spánku se nepřikládá tak velký význam 
jaký by si zasloužil, přitom velmi ovlivňuje fungování organismu. 

2. Je možnost začít využívat aplikace propojené s chytrými matracemi pro zkvalitnění  
spánku. 

3. Spánek by měl být počítán na hodiny a na cykly (spánek jako cyklický proces). 
4. Např. team SKY (cyklistika) se spánkem hodně pracuje. 
5. V roce 2012 na OH britští dráhoý cyklisté využívali spací pytle – do té doby s tím nikdo 

tolik nepracoval. 
6. Je potřeba si uvědomit, že sportovce můžeme dělit na ty, kteří jsou spíše ranní typy a 

ty, kteří jsou spíše odpolední typy. Ovlivňuje to trénink! 
7. https://www.Humancharger.com – zařízení valkee, které vypadá jako mp3 přehrávač 

včetně sluchátek – slouží pro regeneraci, zvýšení produkce melatoninu v těle. Vice na 
internetové stránce produktu. 

8. Theturbine – rhinomed turbine – pro více kyslíku v nose nose (až +40%). 
https://www.theturbine.com - Vice na internetové stránce produktu. 

9. Pozor na používaní technologií, které sledují spánek a používání informací z nich. 
Mohou být přínosné, ale je potřeba si uvědomit jak s nimi může sportovec naložit a 
jak ho ovlivní – hlavně před soutěží. 

10. Stránky a možnost koupení knížky o spánku na: https://www.sportsleepcoach.co.uk/ 
 

Trendy ve statistice v moderním pětiboji  – Connor Wicheard 
(analytik sportovního výkonu - anglický sportovní institut) 
 

1. Přednáška o možnosti analýzy sportovního výkonu v moderním pětiboji. 
2. Na analýzách na velkých sportovních soutěžích (OH, MS) pracuje větší tým lidí.  
3. Jde jak o statistické analýzy, tak shromažďování videozáběrů pro analýzy pohybu. 
4. Ve VB využívají aplikace jako je Dartfish, Quintic, Tableau. – více informací na 

stránkách aplikací. 

https://www.theturbine.com/
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Moderní pohled na šerm v moderním pětiboji – Stefano Giommoni 
(Italský pětibojař, nyní trenér, současně trenér šermířské 
reprezentace) 
 

1. Všechny sdělené informace z přednášky lze získat z dostupných prezentací (viz odkaz 
v základních informacích). 

2. Otázka na držení kordu, které je dobré používat v pětiboji – nelze určit, záleží na více 
faktorech, zejména pak na předpokladech závodníka. 

 

Biatlonová střelba a využití poznatků v moderním pětiboji– Alain 
Groslambert (profesor na University de Bourgogne Franche-Comté) 
 

1. Informace o studii, která sledovala vliv běhu na lyžích a střelby na celkový biatlonový  
výkon a to samé u Laser Run. Výsledky studie ukázaly, že v obou sportech je konečný 
výsledek ovlivněn z 92 % výsledkem v běhu, oproti 8%, které ovlivňuje střelba. – Více 
o studii lze dohledat z prezentace a z článků, které jsou v prezentaci uvedeny. Je 
potřeba se obeznámit se studií a její metodologií. 

2. V další studii bylo u francouzských elitních biatlonistů vyzkoumáno, že při střelbě, jak 
při zatížení, tak v klidu nebyla zaznamenána bezdechová fáze.  

3. Na základě studií (viz prezentace) doporučuje trénink střelby ve vysokých tepových 
frekvencích. 

4. Další studie sledovala vliv mentálního tréninku na výkon ve střelbě – prokázala 
statisticky významný vliv mentálního tréninku na úspěšnost střelby - po využití 
mentálního tréninku se úspěšnost zlepšila. Více v prezentaci. 

 

Firma Ecoaims, která vyrábí Laser zařízení (včetně pistolí) pro 
pětiboj– Jeremy Johnson (Ecoaims manažer) 
 

1. Informace o novinkách. 
2. Terče, u kterých lze nastavit různé velikosti středové oblasti, které detekují zásah. 

Terč lze změnit do jedné barvy, informace z terče lze přenést bezdrátově do PC. 
3. Informace o nových pistolích, které jsou celé z plastu – využitelnost zejména pro 

mladší závodníky. 
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Zapojení a kalendář mládežnických/juniorských pětibojařských 
závodů – Istvan Gallai (Generální sekretář – maďarský svaz 
moderního pětiboje) 
 

1. Žádost o kooperaci v oblasti pořádání mládežnických/juniorských akcí. Zejména pak 
v oblasti přípravy kalendáře závodů. 
 

 

Koučování a management v moderním pětiboji – Christian Roudaut 
(Člen komise UIPM – francouzský svaz moderního pětiboje) 
 

1. Je potřeba si uvědomit, že i když máme všechny data, videa, analýzy, tak člověk je ten 
kdo je převádí do praxe. 

2. Trénování v moderním pětiboji je alchymie. Lze přečíst všechny knížky a vidět 
všechny videa o trénování, ale nikdy se nedozvíme jedinou správnou cestu, cest 
k úspěchu je nespočetně mnoho. 

3. Doporučení autora publikací o tréninku - Inigo Mujika. 
4. Doporučení knihy „Start coaching modern pentatlon“ (spoluautor Jan Bártů) 

http://shop.uipmworld.org/book-1.html 
5. Dobrý výkon sportovce může být dosažen jen v případě, že veškerou trenérská 

činnost není postavena pouze na 1 člověku. Jen když je proces postaven jako projekt, 
na kterém se podílí skupina lidi, tak může být dosaženo výborného sportovního 
výkonu sportovce. 

6. V tréninkovém procesu NIKDY není cesta k úspěchu přímá a taková, jakou jsme si 
naplánovali. 

7. Otázka z publika – jak pracuje na sebedůvěře se sportovci: Odpověď, že na 
sebedůvěře sportovce je potřeba pracovat pravidelně v tréninku. Nelze si myslet, že 
sebedůvěra přijde sama a mohu jí řešit až v závodě. Sám pro trénink pětibojařů 
využívá spolupráci s psychologem. Na sebedůvěře pracuje jak skupinově, tak 
individuálně. 

 

Duální kariéra – Guy Taylor (ředitel organizace TASS – talented 
athlete scholarship scheme) 
 

1. Organizace, která se zaměřuje na podporu vzdělávání talentovaných sportovců.  
2. Funguje 14 let. 8 zaměstnanců.  
3. Finanční zdroje – vláda a vlastní příjmy.  
4. Rozpočet – 2,4 milionu liber. 
5. Pokud je sport spojen se vzděláváním, lze využít značný objem peněz, které jsou 

určeny na edukaci sportovců. 
6. Vláda VB připravila dokument, který řeší, jak bude v budoucnu vypadat podpora 

vzdělávání talentovaných sportovců.  

http://shop.uipmworld.org/book-1.html
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7. Dlouho dobu se zabývali tím, jakou formu má mít podpora vzdělávání mladého 
talentovaného sportovce – rozdíl oproti dospělému vrcholovému sportovci. 

8. Doporučujeme pročíst prezentaci, kde jsou myšlenky TASS detailněji zpracovány. 
 

Anti-dopingová prezentace – Mike Evans (UK antidoping) 
 

1. Ve VB si uvědomili, že je mnohem více potřeba vzdělávat trenéry a sportovce 
v oblasti dopingu. 

2. Vytvoření vzdělávacího systému v oblasti dopingu. 
3. Na stránkách globaldro.com lze zkontrolovat konkrétní léčivo, jestli není na seznamu 

zakázaných. Bohužel stránky lze využít jen pro několik zemí. V ČR je potřeba vyjít 
z dokumentů českého antidopingového výboru. 

4. Pokud se cestuje na soutěže/soustředění do zahraničí, je doporučeno užívat léčiva ze 
své země. Stejný lék může v různých zemích obsahovat různé substance. Pokud je 
potřeba si koupit lék v cizí zemi je možné jej zkontrolovat přes tuto stránku, ale 
doporučena konzultace s lékařem z vlastní země. 

5. Obecně (na celém světě) je možné testovat kohokoliv, jakéhokoliv věku, kdykoliv! 
6. Pro dopingové testování (nejčastěji na závodech) je potřeba, aby závodníci měli 
sebou identifikační průkaz (občanský průkaz, pas). 

 

Moderní pětiboj v kontextu společnosti – Attila Mizser (maďarský 
olympijský vítěz v moderním pětiboji) 
 

1. Jak podporovat a rozšiřovat moderní pětiboj? Jak vytvořit hlubší spojení pětiboje 
s veřejností? 

2. Podle jeho informací je průměrný věk člověka, který sleduje OH 50 let. 
3. Potřeba zajišťovat spojení s veřejností. 
4. Pokud trénujete, není to jen trénování sportovce, ale osobnosti ve všech aspektech 

života, která po sportovní kariéře přechází do pracovního procesu. Právě v něm lze 
využít dovednosti získané ve sportu. 

5. Je potřeba rodičům vysvětlovat, že práce s jejich dítětem v pětiboji a sportu obecně, 
není jen o vychovávání sportovce k výkonu, ale že jde také o výchovu do dalšího 
života. 

6. Jeho osobní zkušenost, že právě díky tomu, co se naučil v moderním pětiboji (v každé 
z pěti disciplín), mohl ve svém povolání (bankovnictví) úspěšně fungovat v týmu např. 
během finanční krize. 
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Otevřené FORUM a debata  
 

1. Debata a otázka na publikum z jaké formy pětiboje (Laser Run, biathle, triathle…) je 
dobré získávat nové sportovce. Nejvíce lidí odpovědělo Laser Run (50 %), druhou 
nejvíce frekventovanou formou bylo Triathle. 

2. Myšlenka (Alexandre Franca), že Laser Run je nejbližší někomu mimo pětiboj. Je 
jednoduchý pro zapojení se do něj. 

3. Myšlenka (Jan Bártů), že Triathle je lepší forma jak získat pětibojaře. Člověk, který 
přijde z Laser Run nemusí mít tak dobré předpoklady pro samotný pětiboj. Je potřeba 
brát v potaz, že jen právě pětiboj je olympijský sport. Laser Run je dobrý projekt a 
produkt, ale s pětibojem nemá moc společného – chybí jízda na koni, plavání, šerm. 

4. Myšlenka (Italský trenér), že pětiboj je finančně nákladný a organizačně náročný. 
Vždy tomu tak bylo a s největší pravděpodobností také bude. Nechápe proč se UIPM 
snaží pětiboj rozšiřovat do takových zemí světa, kde jej ani nebude možné provozovat 
(Nigérie, Pobřeží Slonoviny). Proč se UIPM nesnaží řešit pomoc bohatším státům 
s pětibojařskou tradicí. Příkladem je Švédsko, které nedosahuje úspěchů z minulých 
let a pomoc by nejspíše potřebovalo. 

5. Krátká přednáška a následná debata v oblasti vlivu jednotlivých disciplín na celkový 
výkon. Postaveno na statistických podkladech, prezentovaných pracovníkem 
(statistikem) z britského pětibojařského svazu. Z analýz například vyplynulo, že při 
vrcholných ženských závodech v tomto roce byl podíl šermu na celkovém výsledku 
plavání 12 %, jízda 16 %, Laser Run 42 %, šerm 36% (!). Porovnání s minulými lety a 
změna po úpravě bodové dotace v plavání. Detailnější přehled lze zjistit z prezentace. 
Výstupem by měl být podnět na Kongres UIPM. 

 
 
 
Zpracoval: Dan Thiel 


